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A  které jsou  nejdůležitější položky 
našeho exportu?
Zůstávají jimi automotive a  strojírenské 
produkty.

Podpora Ukrajiny  
i obchody s Ruskem

Ankara se stále významně angažuje 
v  úsilí o  zprostředkování dialogu 
mezi Ruskem a  Ukrajinou. Daří se jí 
to? A jaké cíle tím sleduje?
Turecko staví na  své politice podpory 
Ukrajiny, včetně dodávek účinných 
zbraní a  odmítání ruské nezákonné 
anexe Krymu a  Donbasu, agresivní 
války i anexe dalších území, ale zároveň 
pokračuje v  intenzivních kontaktech 
s  Ruskem včetně hospodářské výměny. 
Nepřestává ve  zprostředkování kon-
taktů a  iniciativ, které se týkají ruské 

války proti Ukrajině, včetně úspěšných 
a hmatatelných kroků, jako je vytvoření 
koridoru pro vývoz obilí z  ukrajinských 
přístavů do  světa, ale i  výměny váleč-
ných vězňů, a  nadále usiluje o  mediaci 
jednání o zastavení bojů.

Těmito svými specifickými rolemi 
obhajuje Ankara svou politiku vůči 
Moskvě, od  neuplatnění sankcí přes 
růst hospodářské výměny včetně vý-
stavby jaderné elektrárny Akkuyu, kde 
je Rosatom hlavní dodavatel a  budoucí 
provozovatel, až po  průběžný dialog 
s  Moskvou na  nejvyšší úrovni. Tyto role 
činí z Turecka ještě významnějšího part-
nera pro celý Západ, byť si můžeme 
myslet, že Moskva Ankaru využívá 
víc než naopak a  že skrze svůj vztah 
s  Ankarou zkouší narušovat jednotu 
Západu, zejména NATO. Turecké vedení 
si věří, že svůj specifický vztah s Ruskem 
zvládá, a  říká, že to je ku společnému 

prospěchu všech členů NATO, v  němž 
je samo členem od  roku 1952, a  že tím 
pomáhá ukončit ruskou válku proti 
Ukrajině.

Restart vztahů s Tureckem?

Prezident Erdogan se zúčastnil prv-
ního zasedání Evropského politic-
kého společenství 6. října v  Praze. 
Jak moc to podle vás může ukazovat 
na  možný restart vztahů Turecka 
a  Evropské unie i  vzhledem k  jeho 
„zamrzlému“ statusu jako kandidát-
ské země EU?
Zapojení Turecka do  Evropského poli-
tického společenství je žádoucí a  po-
třebné. Není kompenzací pozastavených 
jednání o  přistoupení země k  EU, ale 
má sloužit k  posilování společných klí-
čových politik tohoto celoevropského 
uskupení. Turecko je pro nás významný, 
byť nesnadný partner, který deklaruje, že 
velmi stojí o  restart vztahů s  EU včetně 
obnovení přístupových jednání. Je však 
zřejmé, že pro zásadní „restart“ by mu-
sela turecká strana učinit víc než dosud 
zejména v  oblasti lidských práv, kde se 
její demokratický deficit dále prohlu-
buje. Nic to však nemění na  klíčové roli 
Turecka ve  zvládání nelegální migrace 
směřující do Evropy a spolupráci v tomto 
ohledu, kdy EU od  roku 2016 pokračuje 
v  poskytování finanční pomoci Turecku 
k  podpoře péče o  migranty v  celkovém 
rozsahu přes 9 miliard eur.

Můžete přiblížit, v  jakých oborech je 
expanze českých firem na turecký trh 
nejperspektivnější?
Turecko je díky své historii, velikosti, 
geografické poloze i  potenciálu vý-
znamným politickým, hospodářským 
i  bezpečnostním partnerem – to platí 
dnes i  v  budoucnu a  dává perspek-
tivu i  pro vztahy mezi našimi firmami. 
Nedávno úspěšně proběhla návštěva 
ministra průmyslu a  obchodu Jozefa 
Síkely v  Turecku s  početným podnika-
telským doprovodem. V Ankaře se usku-
tečnilo první zasedání aktualizované 
smíšené hospodářské komise (JETCO), 
proběhly bilaterální konzultace s  turec-
kými ministry obchodu a  energetiky či 
série fór a stolů pro byznys komunitu.

Naše podniky mají o  Turecko zájem  – 
například aut zde můžeme prodat vý-
razně víc než stávající tři desítky tisíc 
ročně. Roste zájem českého železnič-
ního průmyslu, což vychází z  turecké 
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